

中国百强县市概览

*The Survey of A hundred Prosperous
and Strong Counties and Cities of China*

中国百强县市概览编纂委员会



西安地图出版社

中国百强县市概览

*The Survey of A hundred Prosperous
and Strong Counties and Cities of China*

中国百强县市概览编纂委员会

西安地图出版社

(陕)新登字 013 号

中国百强县市概览

中国百强县市概览编纂委员会编

西安地图出版社出版发行

(西安市友谊东路 124 号 邮政编码 710054)

新华书店经销 解放军七二二七工厂印刷

787×1092 毫米 1/16 开本 19 印张 82 千字

1994 年 2 月第 1 版 1994 年 2 月第 1 次印刷

印数 1—10000

ISBN7-80545-262-8/K·254

定价: 95 元 (精) 82 元 (平)

为中国百强县市概览题

愿更多的百强县在
神州大地上崛起

一九九四年十月九日

芮杏文

为“中国百强县市概览”题

榜样力无穷

阔步奔小康

刘江

五九三年
十月四日

为 广大农民奔小康探索

路子总结经验树立榜样

为“中国百强县市概览”题

陈耀邦
九月

九年

学习中国农村经济综合实力百强
县市的创业精神，促进我国地图
测绘事业的发展。

祝贺《中国百强县市概览》出版

金祥文
一九九三年十月

《中国百强县市概览》编纂委员会

顾问：芮杏文 刘 江 陈耀邦 金祥文

主任委员：黄云康

副主任委员：陆凯军 刘尧传 冯惠明 冯孟华 丘金宏
李广源 何汉屏 白文华 钱天久

委员：（按姓氏笔划排列）

万福民	万门祖	于振川	王平生	王润生
王耀光	毛占春	石启仁	田金贵	刘存信
刘思汉	刘国栋	许慈生	汤桑林	邱华谋
李金生	宋美莲	陈敏尔	张希贵	张敬铃
张永凯	杨振涛	杨振海	林兆义	金海腾
陆荣德	洪善宽	俞良培	姜秀华	徐国华
徐赴前	贾振国	高之钧	郭志良	桑光裕
莫妙荣	矫智仁	黄美华	鲍 锋	潘龙清
魏景瑞				

《中国百强县市概览》编辑部

主 编：黄美华

副 主 编：张希贵

地图编辑：马京鸣 栗建成 负亚玲

文字编辑：杨琪林 齐林森 陈元佳

文字统稿：刘国栋 顾朝新

彩照编辑：马 明

英文翻译：张英华

收集资料：殷利华 郭怀德 刘国栋 金泽平

黄美华 马 明 顾朝新 程国良

陈庆生 李淑娟 鲍 锋 李玲玲

高建武 赵建萍 魏淑峰 冯爱东

张品珠 负亚玲 马京鸣 王 楠

序 言

改革开放的春风为中华大地带来了无限生机，自党的十一届三中全会以来的十四年里，我国经济建设蓬勃发展，特别是农村发生的巨大变化举世瞩目。九亿农民沿着有中国特色的社会主义道路向小康目标阔步前进，崛起于广袤国土上的乡镇经济异军突起，向世人昭示了中国农村向现代化发展的道路和方向。

及时总结推广农村经济建设中先进地区的经验，无疑会起到带动全面的示范作用。由国务院发展研究中心和国家统计局于 1991 年联合评选颁布的农村综合实力百强县、市，是全国 2100 多个县、市中的快速发展典型。这些县、市紧紧把握住历史提供的机遇，根据各自的特点，因地制宜，走出了一条通向成功的路子。

百强县、市脱颖而出，为农村奔小康树立了富于时代特色的榜样。如果说这些县、市是农村经济发展中百株报春红梅，那么她所预示的万紫千红生机盎然的烂漫春光正在到来。

为了宣传百强县、市的宝贵经验，我们决定编纂《中国百强县市概览》，并由西安地图出版社承担编辑出版任务。

该书集人文、经济等多种地理信息于一体，从地理位置、资源分布、交通旅游、邮电通讯、农牧副渔、乡镇企业、工业生产、文教卫生、城市建设诸方面反映百强县、市概貌，辅以必要的文字介绍、图表和照片，旨在介绍百强发展态势，为各级政府和经济管理部门提供空间信息，同时使其他县、市从中得到有益的启迪和借鉴。

百强县、市分属 13 个省、市，散布在南北绵延 3000 多公里的沿边沿海沿江的广大区域内，从经济地理角度考察，颇具特征。因此，以地图作载体表示，也是测绘为改革开放服务的探索和尝试。

本书应包括 100 个县、市，由于区划变动或其他原因，首版入编 72 个县、市，以飨读者。在编辑工作中，得到各县、市领导和有关部门的大力支持，特致以感谢！

衷心祝愿有更多的县、市赶超百强，愿百强更先进，创造更为辉煌的业绩。

《中国百强县市概览》编纂委员会

一九九三年八月

Preface

Great changes have been happened, especially in rural areas, since China opened its door in 1978. Massive enterprises of village and town have given important contribution to economic development, and it shows the socialist road to our country's agricultural modernization.

The one hundred prosperous and strong counties and cities of China, which selected from more than 2100 counties and cities by the state council Research Developing center and the state statistical Bureau in 1991, were the vivid and excellent models of the poor areas for their successful grasping the chance and making great achievement.

To sum up the experience conscientiously and give help to our economic reform, we compiled the survey of A hundred prosperous and strong counties and cities of China. This atlas collected lots of humane, economic and geographic informations and will reflect their general situation and tendency, in the aspects of geographic location, resources distribution, transportation and tourism, post and telecommunication, enterprises of village and town, industrial and agricultural products, culture and education, urban construction and etc. by terse and concise writing, accurate charts and fine photos. seeing that those counties and cities distributed in 13 provinces and municipalities, we hope this kind of research will be effective and also hope the other counties and cities will get experience of developing economy and inspiration from it.

For some reason, 78 counties and cities were selected in the first edition of this atlas. sincerely thanks for all kinds help from government departments and leaders of these counties and cities, and hope more and more prosperous and strong counties and cities will emerge and our country will be more powerful in the future.

**《The survey of A hundred prosperous and
strong counties and cities》compilatory committee
Aug. 1993.**

编 者 的 话

《中国百强县市概览》(以下简称概览)是以国务院研究发展中心和国家统计局 1991 年联合评选的“中国农村经济综合实力百强县市”为依据,并在对百强各县市进行实地采编,收集了大量资料、信息的基础上,精心整理编绘而成。

“概览”是一本集地图、文字、彩照和专题图表于一体的综合性图集。它包括地图 102 幅,文字 8.2 万,彩照 300 余张,专题图表 180 幅。“概览”图文并茂,形象生动,全面系统地反映了百强县、市在改革开放的大潮中所取得的巨大成就和宝贵经验,显示了各县市地理环境、自然资源与经济建设的相互关系和发展前景。

“概览”主要由总图、图表和百强县市介绍两部分组成。总图、图表设有中国政区图、百强县市分布图和百强县市综合实力评定图表。百强各县、市包括县情简介、地图、彩照和专题图表四部分内容。为适应对外交往的需要,编有英文简介提要;各县市地图有政区图和县城城区图;彩照选择了各县、市最具特色的江山胜迹、名优特产、明星企业等照片;专题图表是根据各县市提供的统计数据编制而成,以显示工农业增长,外贸出口,经济技术协作、远景规划等。

县市地图系根据百强县市人民政府提供资料绘制,境界只作参考,不作划界依据。百强县市评出后少数县改市,行政区划作了相应变动。各县市现势资料截止于 1993 年 5 月底。

为了不影响编排工作,本书排列顺序为:凡 1993 年 5 月底前收到资料的按百强县市评定的名次排列;5 月底以后依资料收到的先后为序。

“概览”涉及面广,工作量大,资料不全,时间仓促。加之我们经验不足,错误和缺点在所难免,敬请读者批评指正。

《中国百强县市概览》编辑部
一九九三年十月

Editorial Explanation

The survey of A hundred prosperous and strong counties and cities of China is compiled on the basis of the one hundred prosperous and strong counties and cities which selected by the state council Research Developing centre and the state statistical Bureau in 1991, It's a comprehensive atlas including 102 maps, 82 thousand words, more than 3 hundred colour photos and 180 special charts which were the results of collection of lots of informations and data, on the spot investigation and scientific research.

This atlas is composed of general maps, charts and the brief introduction of prosperous and strong counties and cities. The former include administrative map of China, distribution maps and evaluation charts of these cities and counties in comprehensive strength; the latter include outline, skeleton maps, colour photos and special charts. The colour photos choosed the most famous historical sites, local products and enterprises as their pictures. The special charts are compiled on the basis of accurate statistical data which provided by these cities and counties and showed the growth of industry and agriculture, foreign trade and exportation, cooperation of economic technology, prospective plan and etc. For the sake of foreign exchange, we have added brief introduction in English.

This atlas vividly and systematically reflects the great achievements and excellent experiences which obtained by these counties and cities during reformation, and showed their developing prospects and the relationship of geographic environment, natural resources and economic construction.

The boundary lines of these counties and cities referred to the informations provided by these people's governments and the present informations were up to June 1st of 1993. These counties and cities whose informations received before June 1st were positioned in name list, and after that day were positioned in receiving order.

For all kinds reasons such as limited time, incomplete disordered informations, and a vast amount of work. there maybe some mistakes in this atlas, we very appreciate for you to point out and we will correct it, thanks for your help.

**the Editorial Department of
The survey of A hundred prosperous
and strong counties and cities of China
october, 1993**

目 录 Contents

中国政区图 The administrative map of China	1—2
百强县市分布图	
The distribution map of a hundred prosperous and strong Counties and Cities	3—4
百强县市综合指标统计表	
Comprehensive Statistical table of a hundred prosperous and strong Counties and cities	5—8
无锡县 Wuxi Xian(Co.)	9—13
武进县 Wujin Xian(Co.)	14—17
绍兴县 Shaoxing Xian(Co.)	18—21
顺德市 Shunde Shi(C.)	22—25
萧山市 Xiaoshan Shi(C.)	26—29
奉贤县 Fengxian Xian(Co.)	30—33
青浦县 Qingpu Xian(Co.)	34—39
平谷县 Pinggu Xian(Co.)	40—43
金山县 Jinshan Xian(Co.)	44—49
晋江市 Jinjiang Shi(C.)	50—54
海宁市 Haining Shi(C.)	55—59
花都市 Huadu Shi(C.)	60—63
黑河市 Heihe Shi(C.)	64—67
潮阳市 Chaoyang Shi(C.)	68—71
新会市 Xinhui Shi(C.)	72—75
巩义市 Gongyi Shi(C.)	76—79
海城市 Haicheng Shi(C.)	80—83
番禺市 Panyu Shi(C.)	84—87
松江县 Songjiang Xian(Co.)	88—91
廉江县 Lianjiang Xian(Co.)	92—95
文登市 Wendeng Shi(C.)	96—99
滕州市 Tengzhou Shi(C.)	100—103

目录 Contents

温岭市 Wenling Shi(C.)	104—107
安丘县 Anqiu Xian(Co.)	108—111
鄞 县 Yin Xian(Co.)	112—115
平度市 Pingdu Shi(C.)	116—119
铜山县 Tongshan Xian(Co.)	120—123
通州市 Tongzhou Shi(C.)	124—127
启东市 Qidong Shi(C.)	128—131
泰兴市 Taixing Shi(C.)	132—135
余姚市 Yuyiao Shi(C.)	136—139
诸城市 Zhucheng Shi(C.)	140—143
诸暨市 Zhuji Shi(C.)	144—147
嫩江县 Nenjiang Xian(Co.)	148—151
胶南市 Jiaonan Shi(C.)	152—155
如东县 Rudong Xian(Co.)	156—159
牟平县 Muping Xian(Co.)	160—163
新泰市 Xintai Shi(C.)	164—167
如皋市 Rugao Shi(C.)	168—171
黄岩市 Huangyan Shi(C.)	172—175
昌平县 CHangping Xian(Co.)	176—179
海门市 Haimen Shi(C.)	180—183
兴化市 Xinghua Shi(C.)	184—187
三水市 Sanshui Shi(C.)	188—191
江都县 Jiangdu Xian(Co.)	192—195
常熟市 CHangshu Shi(C.)	196—198
慈溪市 Cixi Shi(C.)	199—201
吴 县 Wu Xian(Co.)	202—204
昆山市 Kunshan Shi(C.)	205—207
临沂市 Linyi Shi(C.)	208—210
昌邑县 CHangyi Xian(Co.)	210—212
莱西市 Laixi Shi(C.)	213—215

胶州市 Jiaozhou Shi(C.)	216—218
瓦房店市 Wafangdian Shi(C.)	219—221
武清县 Wuqing Xian(Co.)	222—224
吴江市 Wujiang Shi(C.)	225—226
上虞县 SHangyu Xian(Co.)	227—229
高州县 Gaozhou Xian(Co.)	230—232
丰南县 Fengnan Xian(Co.)	233—235
蓬莱市 Penglai Shi(C.)	236—238
大兴县 Daxing Xian(Co.)	239—241
高密县 Gaomi Xian(Co.)	242—244
荣城市 Rongcheng Shi(C.)	245—247
化州市 Huazhou Shi(C.)	248—250
莱州市 Laizhou Shi(C.)	251—253
宜兴市 Yixing Shi(C.)	254—255
顺义县 SHunyi Xian(Co.)	256—257
龙口市 Longkou Shi(C.)	258—259
招远市 ZHaoyuan Shi(C.)	260—261
蓟 县 Ji Xian(Co.)	262—263
通 县 Tong Xian(Co.)	264—265

中国政区图

